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Transcript

Don Nicoll: Itis Tuesday, the 10th of April, the year 200/e are in the offices of David
Johnson and are interviewing him for the Muskiel ®liatory Project. David, would you state
your full name and spell it, and give us your datd place of birth?

David Johnson: Good, thanks. It's David Eugene Johnson, D-ALY-E-U-G-E-N-E, | don't
spell that very often, Johnson, J-O-H-N-S-O-N. alsviborn July 20th, 1947 in Hardtner, Kansas,
H-A-R-D-T-N-E-R. You'll have a hard time findingpat place on any map, | think it probably
doesn’t exist any more.

DN: And what were your parents’ names, David?

DJ: My mother’'s name was Evelyn Hale, H-A-L-E. Hheiddle name was Irene. My father’s
name was Frank Tivis, T-I-V-I-S, Johnson, anotharswal middle name. And | grew up in
Oklahoma. Enid, Oklahoma was my home town.

DN: So your family moved from Kansas to Oklahomay\esarly?

DJ: No, my family lived in Burlington, Oklahoma, wah was a very small farming

community in northwest Oklahoma, very close toKlamsas - Oklahoma state line. My mother
was a pretty old mother for the times, she wasyt@ight when | was born. And | was about a
month late. And in 194-, and in July of 1947 itiefby hot and air conditioning wasn’t readily
available in that part of the country and the oméyy that my mother was comfortable was riding
around in the car. And so she was out with mydithding in the car and they drove over the
Oklahoma - Kansas border and she, according ttathidy story, they saw a raccoon run across
the road, my mother got out of the car to chasand, went into labor, and | was born in Kansas.
So that’s how | got to be born in Kansas.

DN: And the raccoon got away.

DJ: | guess the raccoon got away, where therefsirtber record of the raccoon in our family
history. But | was born in a little teeny hospitaKansas and | had a tooth when | was born,
that was remarked on quite a lot in my family.ukgs it came from being almost a month
overdue. But we lived in Oklahoma. My father v@asvorked a grain elevator, managed a grain
elevator in Burlington, Oklahoma. And as | saidi&s a farming community and it was
principally wheat farming in that part of the coyntand subsequent to my birth, my parents
moved to, moved around a little bit in Oklahoma araen | was about two years old my father
was told that he had a life threatening heart and hilment and that he ought to move to a drier
climate, to Arizona or some place like that. Ang family had packed up the car and the trailer,
and my brother and my sister, | had a brother whs seventeen years older than | was and a
sister who was eleven years older, and they gaitahoty miles up the road from where we



were living in Marshall, Oklahoma. They got to Eniaklahoma and my father became so ill
that they stopped in Enid and never got any fartiMy father died in Enid not too long after
they arrived there.

DN: How old were you then?

DJ: | was two years old. So that’'s how | camaue in Enid, and my mother was able to,
with some help from her family, buy a little howesed | remember, or | think | remember,
probably have heard stories that my grandfathereagmand helped her turn part of it into an
apartment which she rented and was able to helphgamortgage. My brother went off to the
Air Force, and my sister and | lived in Enid witly mother and my mother worked full time at
Sears & Roebuck, and married my stepfather wheaslfive. So that's kind of my early
history.

DN: Was your family at all interested in politics?

DJ: No, not really. | think my folks were probalihemocrats but they didn’t ever really, it
wasn’'t something that was discussed much or ndlyneart of what was going on in my family.
My grandfather was a Democrat and he used taatadkit it, and he was a farmer and carpenter
and a kind of a jack of many trades. | think hd Bkeven children so he had to be available to
do quite a large number of things, I'm sure. Balitfes were not, you know, a big thing in our
family. And | guess my interest in it was probabtysual, or certainly seems to be unusual in
my family. And | was the only one of my, in my faynthat went to college. And my
grandparents had many, many grandchildren, I'msncé how many altogether, but more than
twenty, probably more than thirty grandchildren.I®ad lots of cousins and was always part of
a big family, but not many members of my generaiiothe family went to college and | was
lucky enough to do so and it was really in thatienment that my interest in politics grew,
although | was pretty interested in high schoaléss.

DN: You went to Enid public schools?

DJ: | wentto Enid, | went to Monroe Elementary 8ah Emerson Jr. High School, and Enid
High School. | was part of a graduating class ofertban six hundred people, and there was
only one high school in Enid, Oklahoma. We wereAdaotball champions for many years in
the fifties and sixties, and those who were ableaéie such decisions thought that if you

divided the high school in two, which probably wdwhake some sense because it was so large,
that it would have done great damage to the fobteam. So | went to school in the public
school system there.

| wasn't involved in football; | was a member oétNFL, however, in fact, the National
Forensic League. In fact, | have my NFL pin, | litaaut here just the other day and we were
laughing about the NFL that | was part of. | wag pathe debate team and | think my interest
in politics and the like probably grew out of mpking for some way to excel and to
differentiate myself outside of athletics becaus@asén’t very good at all that, and so | was
involved in debate and used to travel around withdebate team. And probably if you, if |
thought about it, | hadn’t really quite thought abi exactly like that, that's probably where my



interest came from.

DN: And you went on to college.
DJ:  Uh-hunh.

DN: Where did you matriculate?

DJ: | went to the University of Oklahoma, in Norm&klahoma. That was considered to be
a, it was about seventy-five miles away and it e@ssidered to be going away to school, kind
of a big step to go away there. My parents, mgfatber particularly didn’t think 1 should go.

He thought that it was too far away and that these a little college in Enid that was affiliated
with a church, the church we happened to belongrid,my parents, especially as | said my
stepfather, thought that would probably be a gowtligh place. And | was really wanting to get
out of Enid and get away and, boy, | thought gamtyniversity of Oklahoma in Norman,
Oklahoma was a long ways away, and so | went OUgaaduated from the University of
Oklahoma.

DN: Now, I didn’t ask you about your stepfather. &t/tvas his occupation?

DN: He was a, his name was Ray Frederick, F-R-ERHES-K. He was a salesman in an
automobile parts supply store, and worked forsdm@e person in Enid for more than forty
years. He was a delivery boy for the parts stot@gh school | guess and rode a bicycle around,
and then went away to WWII and when he came bakedback to the same place as a
salesman out on the road, working for the sameopeend then finally he married and had a
child, I had a stepbrother, started working indtare there and spent his whole working career
in one store.

Kind of hard to imagine these days that kind ofkirog relationship, but he had it and it worked
for him. And he was the, a manager | guess whdmhaly quit of Silvers, S-I-L-V-E-R-S,

Silvers, Inc. which was an automobile parts sugpdye in Enid. And Clarence Silver was the
person who was the owner, and he used to buy 1dtsnay surplus gear, you know, and they’d
bring it in and have it strewn all over the baseniethis big store. | spent hours down there as a
kid digging through stuff left over from WWII. Popably half of them belonged in a
(unintelligible word) or ought to have been disposed in some way thatnet, but pretty
interesting kind of thing to do as a kid, so.

DN: Now at OU, what did you major in?

DJ: Well I think | ended up having five differenteas of study. | started out with what they
called pre-law in those days, and | don't reallg@know what that was. When | went there,
that was an easy thing to say because it reallytditdicate much of anything. And then at
various times | majored in English and History, #mere was something else, | can'’t really
recall what it was but it was an interest of mine &had, and the major professor, whatever, got
me interested in it, | can’t even remember whatas, but | ended up in journalism. And | had

a, with a speciality in public relations.



There was a guy at the University of Oklahoma wias & pretty interesting fellow that ran the
journalism school and | was able to kind of moupdall my credits from all the other majors
that I'd had, you know, as | worked my way throulgat place and kind of get enough of them
in one spot that | figured out that | could graduamd get a degree in journalism and sort of
graduate on time, although it took me five yeargdabout of the University of Oklahoma. It was
a time of course when it was convenient and degiftabstay in school as long as possible, but |
graduated with my good degree in journalismiiitel ligible word).

DN: Did you continue your debating through your @msity time?

DJ: No, I did not. | wasn’t involved in speechsdas or the debate team or anything like that
when | got to University of Oklahoma. 1 got, | wiasa fraternity and kind of did all this stuff
that a freshman does and mostly worked hard to keepead above water and keep my grades
up high enough that | could stay in school. Bdidin’'t pursue, | didn’t pursue that kind of thing
when | was there.

DN: When you had graduated, did you go into jousmafl

DJ: No, I got involved in student politics at thailersity of Oklahoma and was involved in
the student senate and rewriting the constitutidh@student government. And it was, it was in
the late sixties and it was a time when univeradyninistrations everywhere, you know, were
looking for ways to keep their students occupied emanneled into activities that they felt were
acceptable and away from ones that they felt wese dcceptable. The University of Oklahoma
was not a place where there was a deal of actialsmat the war and the like, although there was
certainly some.

And there was a pretty, you know, looking backhattime | thought he was a pretty
enlightened fellow, looking back he was a prettgegafellow named Herb Hollomon who was
the president of the University of Oklahoma. Andcbetrived or set to work, set us to work in
organizing ourselves in some ways that were bylam pretty constructive and interesting to
us, and gave us a big old building on campus tadtlieen an infirmary and said, “this can be
your place and you write your constitution and aiga yourself in a fashion that you want to be
organized in and I'll give you a seat at the tabléhis kind of decision making and that kind of
decision making.” And, you know, it seemed likerefact it was, it was an interesting and time
consuming set of pursuits, kept us off the stredtkand of invested in some activities that
probably improved our minds and fed into what weendoing in the classroom somewhat, and
got some of us interested in politics.

So | didn’t go into journalism, | got involved ituslent government and politics. | came to
Washington with a fellow who was at the UniversityOklahoma who got himself elected to an
office in a national student organization, cam&ats newly married, and | came to Washington
in December of 1969 to work with that student grangd thought I'd stay for about six months,
and here | am, you know, thirty some odd years.late

So | never practiced journalism. | was involvedindent politics as | said, and got involved in



the voter registration activities in the early sgies because as you'll recall except | believe for
West Virginia and Hawaii, eighteen year-olds weoéallowed to vote until the 1972

presidential election campaign. And so there vageiite a lot of voter registration drives and the
like going on around the country. And | got invedivwith an organization that Allard
Lowenstein put together called Rolling Thunderaane that's been used for a number of things,
but we, but | traveled around and helped organiters and voter registration drives and the
like, and | was principally in the mid-western stabf Wisconsin, and | was in Michigan some,
and in Pennsylvania.

In fact | helped organize a big voter registratisive in Laury and Pittsburgh, Pennsylvania at
Point State Park in 1971. It was a thing that Losteim was organizing and John Lindsay was
there and a couple of other sort of liberal pddititgures of the time, and we had a lot of college
age people walking down the streets of Pittsbuogbatticipate in this voter registration rally.
And I'd loaded up busses to, of students at sorttegmor university there to get them down to
the staging areas, and went from the voter registrarive to the Muskie campaign, the Muskie
presidential campaign.

| came back to Washington after being in Pittsbutglan’t remember exactly how it all went
together, but some of the folks that | had beeplirad with in student politics had gotten
interested in the Muskie campaign. And somehowt ldgavn to the headquarters, the Muskie
headquarters in, at 1976 K Street | think is whieweas in those days. And they gave me a one-
way airplane ticket to Milwaukee, Wisconsin anddségo out and meet the guy who’s running
the state there and if he likes you, you can worthe primary, stay in that primary state, and if
he doesn't, call us up and we’ll send you a one-ticket someplace else.”

And | went out and met Harold Ickes who was runritrey Wisconsin for Muskie, and in fact
Harold is here, | don’t know if you saw him this mmg out in the lobby. Harold and | do some
business together now. It's great to have thatytgiear long friendship kind of have, it feels
nice and whole, you know. But Harold was runnimg state of Wisconsin and hired me to work
there. And | worked in the presidential primaryniréate 1971 until April of 1972 when the, a
Wisconsin primary occurred and we got soundly tomah

And in fact, in the little town that | was in doipgll work and GOTV, the day of the primary |
think, Patsy Mink beat us in that town. So | wlnom Wisconsin to Pennsylvania and the
Pennsylvania primary was in May, so | went from kiog in Milwaukee for Harold, and then
Harold and all of us kind of boxed up our stuff ameht down to Pennsylvania for a fellow
named Jim Johnson, who was running Pennsylvama,. of course, was active in Walter
Mondale’s subsequent campaigns and finally and neessintly is the head of Fanny Mae, you
know. So we all went down and worked with Jim amidJim in Pennsylvania.

We kind of got hit in the head in Pennsylvania a&sal so | came back to Washington and it
wasn’t long thereafter that Muskie announced tleatvas pulling out of the race and... This is
turning into a kind of a run-on sentence here.r’dknow if it's going the way you want it to.
I'll just finish the story then, the way | recatlar the way it seems to me that it transpired.

There were plenty of things that happened of cqumsel came back to Washington, my wife,



that is my first wife, was working on Capitol Hitlr John Culver who was a member of the
House of Representatives at the time. | didn’'tehayob and was working really hard to find
one, and someone suggested, and frankly it hadeft eccurred to me, that since | had put in
such good duty in these primary election campaitirag, Muskie was still in the United States
Senate, and | should go by there and see if anyttwag would help me find a job.

And so | went down to the office and met John McEgad Leslie Finn, and probably Gayle. |
don’t recall meeting Gayle right then, but surelwegin John wrote some letters to other members
of the Senate and to committee chairmen and tee dkying, “this is a good guy, he’'s a
Democrat and helped us, doesn’'t have a job.” Agstting really came of all that, but as we got
closer and closer to the convention. The 1972 aotive which was in Miami that year, as you
will recall, it happened that there was an opeiringhat they called the boiler room. And so |
was told that if | wanted to go to Miami in Augustwas a great opportunity, to go to Miami in
August and that they’d pay my way down, I'd stayainice hotel and | probably could get some
of my meals paid for. Did | want to go work at ttenvention?

And as you may recall, there was a thing calleddhkfornia challenge that year to the winner-
take-all primary in California. And all of the fmes, and they included Muskie and Wallace, and
Scoop Jackson and probably some others whose natoek recall now, were organizing
themselves to challenge McGovern’s delegates irfd@aia thinking that if they could
successfully challenge the winner-take-all primanes in California that would break the
convention open. And maybe one of these other paspb hadn’t gotten as many delegates on
the way to the convention had a chance to strengtier position in the convention. So | went
down to work in the Muskie boiler room as partludtteffort, to challenge George McGovern at
the convention.

And while all that fizzled out pretty quickly, ldliget a ticket to Miami and | did get a place in a
hotel, and they did pay for some of my rooms. Arethdled up in, spending pretty much the
working day which was from about eight till midntgéwvery day, and some days longer than
that, in the hotel room that the beds and the furaihad all been taken out of, and a couple of
desks and three or four phones had been put atelie And | was the desk manager for, or the
boiler room person, for several of the mid westtates. And of course the way that worked
was when the Muskie high command had a messagevdated to send out to the Muskie
delegates, I'd work the phones. And it was all Viery tech.

But as it happened, there was another personimaben with me working in the boiler room
and working another part of the United Statesnaene was Ginger From. And it turned out
that her husband was Al From, and Al was the sliafictor of the intergovernmental relations
sub-committee of which Muskie was chairman. Anthatend of the convention Ginger said,
“you’ve got to meet my husband, | think he’ll rgalike you.” And we went to dinner the last
night of the convention, and of course keeping indimy theme here, | was very interested in
who was paying for my meals and so, because | diaive a job. And Al and Ginger took me
to dinner and we kind of hit it off and came baekento Washington and about a month later Al
hired me and offered me a job.

And there | was, | had transformed myself from espe with a journalism degree and no



particular prospects, to an employee of the Urfitades Senate, with the name of counsel. |
even learned how to spell it. And, boy, was itieagulous transformation. And so that’'s how |
moved from Oklahoma into the Muskie organizatiotventy words or less. That was a long
answer, I’'m sorry it took so long.

DN: I'd like to go back and ask you about your cogrirom Pittsburgh, working with Allard
Lowenstein to work in the Muskie campaign, becamsen one looks back at that period and
you think of Allard Lowenstein and the studentastimovement. It's associated with George
McGovern and those who were opposed to Muskie.

DJ: Well, this all seems pretty farfetched at theetbut, looking back on it. But there was a
notion amongst some of us who had come out of @khehtogether that we’d get involved in
maybe a couple of the presidential primaries andevar made it in would pull everybody else
in. That really didn’t work out, and it really tned out more like we all got involved in the
Muskie campaign. And frankly, it was more about, know, who we thought was going to win
and how that was going to go than it was aboutipihg to elect a Democrat than it was about
this issue or that issue.

And in a sense, the Lowenstein effort that | saveelfyas part of, and | met a lot of people then.
And I've already said some of their names, you knihat I've continued to know for my whole
career here in Washington. The Lowenstein effallyavasn’t, | think that if he were here, and
sadly he’s not anywhere, but, I’'m sure that to himas focused on issues and about the war and
about moving that issue. But it was also aboud,fan me the exciting part about it was getting
people involved that had not, that hadn’t been Ivea before and having the chance to organize
and motivate people to vote, and to get them osdsiand get them to go down to the rally and
this and that.

So, so | guess what I'm trying to say is that aliio those kind of big issues and ideas were
certainly swirling around, and I’'m sure the peogi¢he top of these organizations were focused
on them and thought about them every day. And ki@t in my own heart and my own
experience they were important to me, on a dayatphisis | was, you know, stuffing envelopes
and putting people on buses and thinking of howdo, know, move boxes of campaign
materials from one place to another and get thenilolited. And it was exciting and fun and |
met a lot of interesting people and felt like | st of something big that was happening.

And the move, so | guess my answer to your questitimt the move from the Lowenstein voter
registration to the Muskie campaign was a natunalfor me because it was, because in the
Muskie campaign | had an opportunity to continudddhe things that | wanted to do with
people that | was interested in doing them withd Bound it exciting and fulfilling. And |

wasn'’t, so it didn't matter so much to me that Maskasn't at that moment, you know, the anti-
war candidate.

DN: Now, you were working in the field through tltaimpaign. How did the campaign look to
you from that vantage point?

DJ: Crazy, just as crazy as it possibly could Bet | think that that's what campaigns are



about. And I was, | kind of hit it off with Haroland | did, it was really a fun and exciting
opportunity, | got to do a little bit of everythind was kind of his gopher or right hand man or
whatever you want to call it, | was, or troublesteso | was involved in a very, very wide
variety of activities all the way from renting tbars for a few people to drive around, to being
the candidate’s representative on the day of theuses in Wisconsin. Which was a really
exciting and fun thing to do. So | had a lot dfetient jobs and every day | had something
different to do.

| was living in the Thister Hotel in Milwaukee, Wsnsin, you know. And I'd never, I'd
certainly never lived in a hotel, let alone stayire, you know. And it was a big old, cranky old
rusty place, kind of like Ed Muskie | guess. Agdu know, I'd come to work every morning at
six o’clock or six-thirty or whatever it was withcark bottle of Coca Cola and a box of little
white doughnuts, you know, that's what | ate fagdkfast. And | was there in a room with, you
know, forty or fifty other people my age. And wel dtuff all day long and we didn’'t do it very
well or effectively in Wisconsin at least.

But it was, it looked like there was a lot of moreyd a lot of professional expertise at the top,
you know. And we’d kind of see these people kindadifin and roll out from Washington, you
know, and they certainly seemed like they knew vihay were doing and had some notion of
what Muskie was doing in Wisconsin, you know, opgra When he was supposed, what he was
supposed to do when he got there and what we veeng ¢p achieve by this or that. And we
were at work, you know, every moment of the dayntyyto take that schedule and the theme and
this and that and try to turn it into somethingttivas going to motivate voters and, you know,
ultimately.

And there were lots of slips between lip and cuthase are in every election campaign. But at
my level, and believe me | was right at the bottefra very big heap, at my level, it looked
confused and kind of hard to know what was, whapfewere trying to achieve, and
discouraging from time to time when we were notcegsful, as we were not finally. And, but
you know, looking back on it | think we were welbtivated, and we were, we were wanting to
do something that we thought was right and impadytamd it was fun, too, so.

DN: Did you ever figure out why Patsy Mink beat yonintelligible phrase)?

DJ: Oh man, | mean the things that happened in &0, you know. But as it turned out, |
think you know, looking back on the Muskie campaiigere were lots of reasons why it didn’t
go anywhere. | happen to think that he would Haaen a fabulous president and that the
country would have been, you know, remarkably déffe if he had been elected. But, you
know, | don’t think that we ever really had a megsabout Ed Muskie and about what he stood
for that people could kind of grab a hold of andttvas meaningful to them. And as it turned
out, | mean, you know, he was, as you know, he tvastood for all the right things and was a
remarkable leader and with huge skills at gettieggbe to do, you know, what he wanted them
to do. I don’t think we were ever able to realigrislate all that into stuff that was important to
people. | think mostly what we were, what we gaigeople was he’s ahead and he can win.

And, you know, that was enough to kind of rolled trall and to get money infusion and to get



people motivated, people like me, you know, kingjoing in the direction. But past that, it
wasn’t really enough to get people to sustain ffegteand to get people to the polls on Election
Day and past the good people who were motivatethtowariety of reasons that motivated us.
We weren't able really ever to let people know whdtMuskie was about in a way that caused
them to vote for him.

DN: Was Pennsylvania different from Wisconsin, @esdially a continuation?

DJ: Nabh, just a big mess, it was just a big, ughnd by then, you know, Wisconsin felt like,
you know, that it was achievable and it was, amdrfost of the time that we were working in
Wisconsin it was like an attainable goal and thaulat Muskie, you know, could get the
nomination, that kind of thing. Of course thatrdidit didn’t turn out that way. And by the end,
you know, it was clear that that was never reatlyng to happen. But by the time we got to
Pennsylvania it was a deteriorating organizatiat Was mostly about kind of limping toward
the end, you know. And kind of holding itself tolget until he said officially he was going to get
out. And, you know, there were questions of timimgt would position him for subsequent, you
know, maybe vice president or this and that, or ,haw know, so there were larger questions
I’m sure that drove that timing.

But the campaign itself by then from my point odwi and I'm sure that others would see it
differently, it was really kind of going throughgimotions. And we had awful experiences with
people. | was in charge of creating and desigamdygetting printed palm cards for the one
zillion legislative districts in Pennsylvania. drct even remember the arcane delegate selection
process of Pennsylvania, but | do remember thaé twere like a hundred and fifty or a hundred
and eighty separate... I'll have to call themautéide interruption) a hundred and fifty, a

hundred and eighty separate palm cards with dedegadames on them that had to be printed and
then shipped out to all of these places to, sottieat would be there on election day so you
could give them to your people so they’'d know wheate for. Well, it was a huge logistical
nightmare to get the names in because, you knowygse putting together these slates and
people were, you know, it was kind of, at that poyjou know, there was no particular prestige
or panache associated with being a Muskie delegatepeople were looking, scrambling around
trying to figure out whose vote to get into.

And so just getting the names for the slates aag#tm cards was its own chore. Getting them
together in a timely fashion was its chore. Takimgm down to the printer in New York, which
is where | went to get them printed, getting théihpanted, getting them back to Pennsylvania
in a big truck, you know, and each, and | had bafdkese things, and each place had its own
tin boxes. And then we had to distribute them.d Ay the time all that was happening, you
know, the thing was just falling apart and we wireng people to take them out and to deliver
them.

And we’d get calls from police departments, youwnbundreds of miles away saying, well,
you know, we found these tin boxes of pieces okpand they have all these names on them
and they say “Muskie for president” on them, aeytilours? We just found them laying out by
the road. Because people that we’d hired to dethvem, it was like, you know, these midnight
dumpers, you know, like that have toxic chemicata) know, they take them out and throw



them in the drain, you know. You pay your monehéve them disposed of properly and they’'d
pour it down the drain. Well, we were paying peofal deliver these damn things and they were
taking them out and just throwing them away. Aywlj know, so Pennsylvania was a, we were
a retreating army by the time we got to Pennsykvaaind, you know.

DN: In all those months that you were involved ie dampaign, did you ever meet Ed
Muskie?

DJ: Isuredid. I met himin Wisconsin a coupldiofes. | met his whole family in
Wisconsin. And, you know, 1972, | can’t remembeaiatly how old | was, twenty something,
you can do the math, it wasn'’t very old, twentyefior something, and | met his whole family.
And | remember meeting Ned who was just a little & the time and who | know now and find
to be so much like his dad that it's just remarkabl me.

But | remember the first time | met him, it wasapthe top of a hotel in Milwaukee and, it was
like a hotel terrace or something and it was kihdadd because it was in the spring time. And |
don’t know why we didn’t stand inside, but we weikoutside, and it was kind of an event
where you bring the campaign workers together tiéhcandidate and his whole family was
there. It was supposed to be this kind of touawsyf, you know, and warm, and it was colder
than hell, the sun was just kind of barely shinegd there he was with his whole family. And
there’s this tall, kind of aloof fellow that waski of maintained by some big shots that | didn’t
know, didn’t have any access to, and I'm sure Itgathake his hand and say hello to him, and
I’m sure that | was impressed and honored to doBsd.mostly | remember chasing his kid
around the, you know, and that was probably my $omebody probably said, “look, you know,
don’t let that little kid fall over the edge of thetel, you know.” So for some reason | was
focused on Ned but, and we’ve talked about thisegbently because I've recalled the moment
to him. And he didn’t remember of course becaweswas probably in a zillion situations like
that.

But | did meet him and, you know, he seemed lilkeliy guy that could be president, you know.
And, boy, it was exciting. | didn’t meet him vamyany times. | went to a couple of events, |
was responsible for a couple of events that he ¥eemr building a crowd, you know, to get him
some places. And they were all just, you knowyas always snowing, it was always cold,
never enough people came out to the damn thingsese supposed to be doing.

And all the college campus events that we’'d trggbup, now there’s where the war and those
kind of issues really, you know, felt like they wedind of grinding us down all the time, you
know, because we could never get anybody at thigsechools, you know, interested in the
Muskie campaign. They were, in Wisconsin, thoskesfoyou know, kind of knew what, they
knew the McGovern angle | think and they probabérenthinking that was where they wanted
to be.

So | remember that a lot of times when he was cgntiwas a very, you know, it was very, to

be at an event or something, and it was very anpieiducing because we had to get people out
and make sure that it, this and that, you know, ezaigect, you know. And usually it was not. It
was always cold and kind of crappy out, and he’tlltave the right shoes and got his feet wet



and it was somebody, well, probably my fault. Ymow, so that's kind of what | remember of
that.

DN: When you met Al From and then Al offered you jible, were you interviewed by Ed
Muskie, or -?

DJ: No, no, I think | got to talk to him. | thirtkey, | kind of remember, | think, | remember
Al, Al hired me and | think he was, I'm sure hek&d to [John] McEvoy about it or something.

| pretty much remember meeting, Al taking me imteet Muskie the first time. | had shoulder
length hair, it was blond, it was not gray, andalswyou know, a kind of, was the young person
that came out of the campaign, you know. And leetber Al taking me over to meet Muskie
and introducing us, introducing me to Muskie angireg “Senator, this is David Johnson, he’s
joining the intergovernmental committee, subcomemitstaff. He worked for you in Wisconsin
and Pennsylvania.”

And Muskie looks up at me and he kind of, you kntaeuses on me, he says, “well, | hope you
do better here than you did in Wisconsin.” So thas my first, you know, that was my first
meeting with Muskie. And then it was just likewias too perfect, you know. And | was
thrilled, you know. He registered, you know, andnd from then on | had, you know,
increasing opportunities to be around him, andveted with him some, and | did some
hearings, and | finally became his energy LA. AVer, | was like a peg searching for the right
shaped hole there for a while.

DN: I was going to ask you about, you're not a lamgmed you were hired as counsel. What
were the counsel responsibilities?

DJ: Oh man, well, Al, | first did some stuff onyau know Al was great. Al was like, you
know, he had a new idea every day and each webkdhéaken one of those five ideas and kind
of developed it a little bit and packaged it. Asrtte a month he’d taken those four ideas, you
know, that he’d honed a little bit, and honed ohthem up really great and he’'d take them over
to Muskie, you know. And some of them never wemnivéhere, you know, ninety percent of
them never went anywhere. But some of the stattf 4 thought of, you know, Al was -

End of Sde A, Tape One
Sde B, Tape One

DN: This is the second side of the interview withvidalohnson on the 10th of April, 1901 -
1901, 2001, Nicoll's betraying his age. The, yaravjust talking about Al From and his skills.

DJ: Right, yeah, | was saying that Al, you knowswaThere’s an old joke about the little

boy that, you know, gets the pile of horseshitGristmas, you know, and he’s digging in it and
his parent says, “you know, why are you digginghiat?” And he says, “well, with all this
horseshit there must be a pony somewhere,” you kaod Al was always, that's what we used
to say about him, “he was always looking for theyd And he found it a few times, you know.

And he, like | said he was instrumental in thes@me, in some, in the big pieces of Muskie’s



legislative program in the years that, you knovat thwas there at least, from 1972 to 1978, the
budget act and sunset and low-income energy assestd have the first memoranda that were
written about the low-income energy assistancethwt | worked on, and I'm so proud of having
worked on. And | remember Muskie selling it to bidleagues and to the Senate, it was a one-
year program, you know, and that was in 1974. Aack we are twenty-six years later, it's still
going strong, you know. It started as a two hudandlion dollar program and it's up to several
billions if not more.

But Al had a lot of ideas and he was part of tinel lae was really, at least from my point of
view, he was certainly one of the generator ofsdeahe Muskie organization, | think that was
is great worth. And so what happened to a guyrikewho was kind of in his orbit and worked
for him was that the ideas that, you know, got sgmehead, a preliminary go ahead, were
given then to me to develop and to work on. Andllsad of tried out two or three things and
finally, and you know, life brings so many diffetesircumstances. But after the OPEC oil
embargo in 1973, everybody said, “well you know,dkie needs an energy advisor,” you know.
And up until that time, that was, you know, thegy kind of (nintelligible phrase) cared
about home heating oil and prices but that's aiouand, well Johnson’s from Oklahoma, he
must know something about energy, let's make henethergy advisor. And so | became
Muskie’s energy guy, and boy, it was exciting amal. f

And so From, Al came up with the idea of havingedf hearings in Portland, and then another
one in Boston, another couple of days in Bostod,then culminating in hearings in Washington
and, to emphasize the importance of the, and theeaf the energy crisis in New England, et
cetera. So he sent me to Portland and | orgatimetearing in Portland and got the withesses
together and, you know, worked with the local offis and the like. And it was pretty good and
exciting, and | still remember riding up on thewa®r that day, and | don’t remember what
building we were in. It wasn't the new, it wasriietfederal building on Forest Avenue where
Muskie had his officeupnintelligible word), and Mitchell had his, but it was a big old binigl
downtown someplace.

And we rode in an elevator up to start the heawngl, | remember | was in the elevator with
Muskie going up, and there was a guy in the elevata pair of overalls. And he says to
Muskie, “every day that it's warm saves me, ommney in my pocket.” | don’t know why after
all these years that is, evokes an emotional responme, but something about that was real.
And something about Muskie was able to take thanishto grab onto it and he just, you know,
he went in and he was great, he was just great.

DN: Did he use the statement that had been made?

DJ: Oh sure, oh sure. And that was a cool thirguahim I think is that he, and | wasn’t
around him as much as | was around Mitchell of seubut you could see him grab on to things
that worked, you know really worked, and then kiridug at them and pull at them and chew on
them until they, until he made them his and madeik. And, boy, that was, it was an exciting
day and it really clicked. And you could see MesKicould see Muskie kind of, you know, he
was often skeptical of new things, and didn’t ngalvas able to see the potential but didn’t often
recognize, you know. How much potential there veasl | could just see it come on, you know.



In that moment in the elevator, he kind of wehtptnm, there’s something here to have, you
know, something to do and something to have.”

So we went from that hearing, which was pretty g@odl we got on the evening news in
Portland. And then we went down to Boston and Lupethe hearing in Boston. | stayed in
Boston for like two or three weeks, again | waa imotel, somebody was paying for my meals.
And Teddy Kennedy decided he’d come to the hearirgpt kind of big and everything. And |
cut, | got my hair cut and so, and that was a tatesment. And so we got national press,
national TV came to our hearing in Boston and, ltogt was, that’'s when it all changed. And
all of a sudden, you know, here’s a subcommittel aisolutely no jurisdiction over energy in
any way, the intergovernmental subcommittee, aNeéwa England Senator, who certainly had
an axe to grind and his constituents had concerns.

But, you know, it wasn’t apparent that it was goiagvork and all this, so, but when | came
back to Washington the next day after the Bostarihg, | remember going over to the office
and, man, it was like, “okay we got national T\;deyo,” you know. And so it was really, that
was my, that was my transformation from kind ofist janother one of the long-haired kids kind
of hanging around the edges to a person who... lyré=dt like | had a role and a place on the
staff and a job to do, and something that Muskis interested in.

So then we had a whole series of hearings hereaishiigton, got national press again, and
gosh, you know, we had the head of the federalggnaffice and this person and that person,
and it was really instrumental in highlighting thkects of the price increases and the shortages
and the like in New England. And it was, you knatwyas extremely exciting and obviously |
still have a lot of feelings about it. But Muskigs, you know, he was able to take the
experience of that moment in the elevator anditunio something about government.

DN: Now when you were planning those hearings, leetfoe Portland hearing, what was the
planned focus for the hearings, what facet of gnpadicy?

DJ: Well, of course we were concerned about pnimesaipply, about New England’s
dependence on imported product, and because albodlden it became, you know, dangerously
apparent to everybody how fragile that system waasd it was a fragile system, and in some
ways remains a fragile system, but then, you knblkagdn’t been previously apparent. And all

of a sudden, it became a huge political issuedpaesible leaders in New England that what
their people needed to stay warm in the winter @me for their factories to run and for people’s
lives to occur there in those cold months was gfleshdent on decision makers elsewhere in the
world. Both in terms of where the raw product wasng from and where it was refined and
how it was shipped to the United States, and inescases foreign ownership of the companies
that delivered the oil right to the doors and @ téinks of the people in Maine.

So as a responsible, and a leader, you know, Mas&lethat on and got a table, and got a seat
at the table on making energy policy. And it wasree, you know, there were a bunch of really
good guys from New England in the Senate at thag.tiTed Kennedy, of course, who's still
there, Edward Brooks from, you know, a RepublicqamfMassachusetts, gosh, some of the
names escape me.



DN: Senator [John Orlando] Pastore.
DJ: Senator Pastore.
DN: Senator [Claiborne] Pell.

DJ: Pell, absolutely. And those guys worked toggtkiou know, we would have meetings,
and Muskie was at the center of this. We would wedétings of New England senators and say,
you know, this is what is going on, we need to dmething about it, what do you guys want to
do, you know. And it was really, it was really toénd so when the national, there was a
national energy act in ‘75 | think that created fisderal energy agency, the FEA, in law because
it was established by presidential order and tBemthis codified it and put it in law and all that
kind of stuff. And Muskie was right in there andsygarticipating in there.

And New Englanders really did have a role in sgténergy policy in a way that they previously
had not because it was typically the realm of sewrtérs and, or people from producing states.
Or from this person or that person who happendxitihe chairman of a relevant committee or
subcommittee, which often also related to whetherod they were from a producing state.

So New Englanders exerted themselves in energgypoli the subject of price and supply and
distribution, all those kinds of things that wergically important. And he was really at the
center of much of that, and as | said before weoolivene and participate in meetings of other
New Englanders to make strategies and come upidéts to influence the outcome of events
that were taking place. Taking place on committeasthey didn’t have any membership on, so
it was interesting.

DN: Did those meetings take place mostly after $kaes of hearings?

DJ: Un-hunh, yeah, the hearings were pretty earlpecause of course the effects of the oil
embargo were felt in places in New England befbey tvere felt elsewhere. And the
immediate danger as much as real danger existiedns of interruption of supply of refined
product and the like, that danger was mostly, mastisted in the New England states because
we were importing refined product. Elsewhere,eéh&asn’'t a dependence on oil for heat as
there was in New England, or it was domesticalbydpiced and refined.

So you might find that in places in the United 8sathat were dependent on that kind of product
but the difference was that it wasn’t being refimésbwhere and brought to the United States as
product. But, my point was that the effects weledarly in New England, it became obvious
pretty early on in the so-called energy crisis thatv England was going to be affected
adversely and so he was pretty early in the debate.

DN: The work of the committee involved you firstake it, in energy. Did you take on other
tasks, or was that -?

DJ:  Well, I mean, | was always kind of From’s sia#k you know, and so as he moved



around and we did sunset, you know, and | don'#kifoyou remember what that was, you
know. The notion was that federal programs ouglhiatee an end as well as a beginning, you
know. And Muskie was an early proponent of thatlkaf thinking about government, you
know, zero based budgeting and, you know, and FFoyau know, From has talked that,
continues to talk that same kind of talk, you kn&gcal responsibility, systems in place that
cause you to look over, you know, what you're daamgl so the budget act, you know, and all
that kind of stuff. So, as, and privacy was anobig issue that Muskie took on from a, and
again from a very unlikely spot, you know, on thiergovernmental relations subcommittee.
Property tax assessment around the country, | samén | remember that because we had a
person on the witness, testifying as a witness, pretty much had a cardiac event while
testifying, it scared him so bad, to death. Anaveodid a lot of stuff, you know.

From was really, was capable of ranging wide anaal finding these little jurisdictional

hooks, you know, he was very clever about thatMuogkie encouraged it, and the establishment
around Muskie encouraged it. And so wherever thegtwsort of went along and so | was
involved in all of those issues.

When we were doing the sunset bill, we had a coerpute had a very early computer. | don’t
even remember what the heck it was, but big anklyband had all, we had all these government
programs on it. And we couldn’t bring it onto t@or, but during the debate, somehow | would
sit off the floor and during the debate feed Muskiermation about specific programs, about
when they would be terminated or some sort of thirygng to run this computer and get the
information to him in a timely fashion. | can’'t@vremember what it was about now, but | did a
lot of different things and it was really fun, ahad a lot of great opportunities, you know, that
you, that kept the job interesting.

DN: You mentioned earlier that Senator Muskie wasone to leap on an idea the first time he
heard it. Do you recall any events, or what it Wikes coming in to present a new idea to him?

DJ: Yeah, yeah, | remember, | don’t remember winghhappened, but you know, Muskie
had a, his hideaway was way down in the basemeaheaCapitol, like SB11 or something. And,
but at some point in his career, pretty late ortyfoyou know. | left in 1978 and | went down to
the White House when Al did, and we all, and wéhbeft because Muskie left government
operations and went to foreign relations.

At some point he moved out of that basement offitg an office up higher, had a window in it.
And | remember going in there, | got on the schedalgo in and talk to him about something,
and | went over to his office in the Capitol, angdnt in. And | remember it was not the
basement one, it was the one with the window. i#hdd just been decorated, you know, and
had a big table in it for a desk and he was, yaankmot (nintelligible word), you know. And

I’'m by myself, and one of those moments, you knew're together by ourselves, and this big
bull head swings around, you know, because hdiagiat the, sitting slumped down in his chair
looking at stuff on his table and his head swingaiad and looks at me, he says, “well Dave,” |
said, “yes sir, good morning.” “Did you bring yoorse?” | said, “my horse, sir?” He said,
“yeah, that dead one you've been beating on,” itk &are you here to try to sell me that idea
again,” you know, something that | had, you knomd &ere | was back on my third meeting



with him about it and he wanted to know if | wagging in my dead horse to beat on.

And, so if you needed an example of how, of hisstasce to, you know, and really what that,
what it did was it made us go back and, you kn@fine our ideas and sharpen our arguments
and think through what it was we were trying to lgiet to do, you know. And that was all to
the good. So when he did say, you know, he did gigt letter or did okay that set of hearings
or whatever it was, we were way better prepared W would have been that first time we
went around it.

But going around with him was going around, youwnand it wasn't always pleasant. It was
always exciting, you know, it was very excitingtde with him and to interact with him, you
know. But that was an example, and | don’'t evenember which of the things it was. |
remember standing there with my black binder inhmagd, my briefing book, you know, and
having him ask me if I'd brought my horse. So ‘thathat that was like.

DN: Were you directly involved in the sunset promslegislation?

DJ: Yeah, we did all, I was there with Al, and ymow Al was the guy, kind of the
impresario, you know, directing me and Alan Sclogkr at the, | think he was at the Library of
Congress or the budget office or something. Butw#side expert in government process and
programs, and two or three other staff people. Raid my little piece of that, you know.

DN: Was that a hard sell, too, with Ed Muskie?

DJ: Well, you know, | don’t remember specificallgva that started or when, but you know, it
was a natural for him. From Maine, you know, hththat kind of, you know, use it up, wear it
out, make it do kind of life philosophy was somaththat he embodied and characterized and
felt comfortable with. And so the idea of lookingvehat money you're spending and how you're
spending it and doing so on a regular basis anthalkind of thing, | think that was a natural

for him. And | remember him embracing the notiand then that kind of led to the budget act
stuff. And again, and he made the first chairmiai® budget committee and all that and finally
got to be chairman of something.

But | think those issues were naturally attractowéim, ones that he could communicate about
with people. He said to me one time, | had wrigemething for him, maybe something to go
on the floor, or I'd travel with him from time torte when he’d make speeches and he’d say,
you know, he’d say, “Dave, you got to give them asthey can eat.” And that was the way
that he would, you know, characterize what it wed he wanted. And, you know, but |
thought, | think those issues were ones that hedehfortable with.

DN: The, as you wound down your work when he dectdadove to the foreign relations
committee, did you know early on that that washe wind, or did it hit you as a surprise?

DJ:  Well, you know, no it wasn't a surprise. Aldm what was going on, and there was a
great deal of respect paid to that part of the mizgdion as it atrophied and became less
important to Muskie. And | remember, you know, ingwvplenty of notice that it was going to



happen, and | got a couple of raises on the wayheudoor to set me up, you know, for a higher
wage wherever | went next. And | remember Al, ¥oow, Al took me with him to the White
House when he went to work for Fred Kahn, and b@s | happy. But I'm sure that Muskie,
well, I don’t know whether Muskie helped Al get thab or not. But | do know and | do recall
feeling, in answer to your question, | feel like ngd plenty of notice and it wasn’t a surprise,
and maybe there was some sadness, and | remerabeg fead and then happy to leave his orbit
and his organization.

| remember a party that we had at his house tlthat,might have been a birthday party or
something. It was a big staff party, it was outigthouse in Bethesda or wherever it was, and it
was the occasion of a kind of a goodbye to Al amopte with Al, you know. It might not have
been the express purpose of the party, but thagalbened there. And | wrote a poem that | read
to Senator Muskie that night, and the name of tienpwas “I Am Not a Tube of Toothpaste”
which, you may recall, was a saying that he woalgdfsom time to time when you would come

in and ask him to do something, “I’'m not just aduwd toothpaste you can come in here and
squeeze out a little bit when you want some,” yoaw. And so | wrote him a poem that had
probably more stanzas than the subject deserveablout him not being a tube a toothpaste, that
was my goodbye to him.

DN: Do you still have a copy of that?

DJ:  You know, I think | probably do somewhere. I'get a whole box of, I've got several
boxes of stuff that | brought with me from, you kndhat I've accumulated over my service in
government and I'm sure it's probably stuck in theomewhere. But | remember having a lot
of fun in writing it and trying to make it rnymepy know, and reading it and having a good
laugh with him and others about it. But it wast bdo remember that was kind of the formal, or
public goodbye that we had.

DN: You were on the staff from 1973 until 19-.
DJ: Nineteen seventy-two to ‘78.

DN: Seventy two to ‘78, and there were several chamgthe Senate office itself during that
time. How did the working relationship between siddcommittee and the office change, or did
it change over the years?

DJ: Well, you know, when | started there John watin McEvoy, was AA. And | got along
really well with John and John helped me, as I'veaaly told you. John and Al were close, and
| think you know, those guys were always good toame | had plenty of opportunities when
John was there. And then Charlie Micoleau cam@anl think it, that's when I recall, it was in
anticipation of the campaign and something. And dtshn went over to budget committee to be
chief counsel or staff director or something. Brgmember when Charlie came very well, and
Charlie and | are very friendly now. In fact, Cligis youngest daughter Jennifer travels with
me and my family, | have three little kids now. cAwe're still close, but | remember Charlie
coming in. The only thing | remember about thahgt it seemed to me that then it was kind of
Charlie and Gayle kind of running things.



DN: Tell us about Gayle.

DJ: Well, I'm sorry to have my emotions kind of gké better of me to begin here. Gayle was
a very dear friend and she used to tell me, whmtame Mitchell’'s AA, she used to tell me that
| was like the third or fourth AA she had takerragse and that she was kind of running out of
patience but that she would do it one more timiee Bas really the, and as | started to say, |
kind of remember Gayle all of a sudden kind of &ppg on my radar screen when Charlie was
there and | think that, | certainly know that Gaylas with Muskie, you know, from very early

on if not the beginning in Washington. But whera@ie came | think her, at least from my

point of view, you know, she kind of assumed soneeanmportance there, and of course the
‘76 campaign was an opportunity for people who tiade Maine ties to be at the center of
things, and she certainly was that.

She was, she knew everybody, she knew everythiogtaverybody, she knew everybody that
Muskie had ever met and what they had done to hiorh& had done to and for them. And
when Mitchell became, when Mitchell came to thea&@erme asked me to get in touch with
Gayle to see if she was available to hire. And, litoyas the smartest thing that he or | ever did
because she was such a wealth of information giemgle and how they interacted with one
another, and who was a friend and who was notydraicould be one and who never would be
one. And she was so generous and so loving te tthas she worked with, and she gave so
much of herself to the work place. She was a wargy dear friend and made it possible for me
to do the things that | did, and | think probaly €harlie as well.

And that’s kind of what we were talking about | gagl think that she was the, if there was a
soul in the place, you know, to me in a lot of widysas Gayle | guess. And, | miss, | miss her
and just talking to her. | used to talk to heotawhen she was postmaster. And of course when
we worked together for George, you know, she wiaig @art of my life every single day for

four years and a very intense period when he wasimg for election. But, as you know Don,
she was a very special, important part of thateffi

And when Charlie got there in ‘76 | kind of, | waetty, energy was, you know, was an issue
that was important in that election campaign antlrsad things to do and | got to go. | was in
and out of Maine a fair amount during that electampaign and | traveled around with Muskie
some and did, you know, energy, well, speechestuitllike that. And throughout all that |
would, you know, Gayle was kind of the, she nevas the top person in the office, but she was
always kind of like the real unchanging kind oftpafrthe organization day in and day out. And
then she brought all that to George and just wageserous and, with herself and with what she
had and what she could do, you know. Just a wéundszrson.

DN: Gayle was from Maine and -
DJ: St. John Plantation, is that where she -?

DN: She came from St. John’s originally and themgue in Bath, and it was during the, | take
it from what you said that it was during the worktbe energy issue and subsequently that you



started visiting Maine. Had you had anything tondth Maine before?

DJ: No, no, never had. And I was lucky enoughdarband out, you know, and as | said
before, you know, | felt like | was in every towmMaine for one hour, you know. And |
remember going around during the, before and gaheocampaign, you know, doing the kinds
of things that Senate staff people could do. Anehiember the first time I, one of the first times
| went up | went up with Bob Rose who was pressetaty and in fact we were driving around
doing stuff, | don’t know what we were doing, and stopped and we went into a drugstore.

And I'll never forget this because, at a displaghtiup by the cash register in this drugstore, in a
kind of a little plastic pack, were hockey pucksuyknow. And I've never been in a place in my
life where they sold hockey pucks at the drugsame I'm thinking, you know, this is like, you
know, what’s going on here, you know. And they htl steel flags, you know, that hooked
onto all the fire hydrants so you could find thenthe snowdrifts, another thing I've never seen
from Oklahoma.

And | remember on that trip also | saw the nortHegints for the first time when we were way
up north. And so | was lucky enough to travebatiund Maine, starting in probably ‘75 and
then through ‘76 during that election campaign. Avatking in the offices and getting to know
the people that manned those offices, and travelingnd with Muskie some, and it was a great
experience, you know, and I've learned to loveplaee and the people up there.

Muskie used to tell me, Muskie told me on a cowgfleccasions he thought that people from
Maine and Oklahoma had a lot in common, and yowmknaook it to be a great compliment and
| think that he, you know, meant some things albleeitkind of hard scrabble life and the
closeness to nature. Although nature in Oklahanzalot different than it is in Maine. | went
to, | went out to the university, | went back te tniversity of Oklahoma with Muskie, | think it
must have been 1977 or something like that. He gasfgeech at the Kellogg Center which is a
center for continuing education at the Universitypklahoma, he came out and he gave a
speech. | think he was chairman of the budget atteenat that time.

But | traveled out with him, and at that time Dajligle] Bourne, who later came to the Senate,
was governor of Oklahoma. And Boren’s family hadvgn, lived, right across the alley or next
door to the Muskies, and so he knew David Borerd when Boren found out he was coming to
Oklahoma, invited him to come over to the goversionansion for lunch. So, boy, was |
excited. | got to go back to the University of @kbma, you know, in the company of this great
American, and then go to have lunch at the gové&smoansion with him and with the governor
of Oklahoma. It was pretty cool.

And it's one of those, during that trip | recalatthe said something to me about that, that he felt
some connectedness with the place and with thelgp#ugre because he could see some
common attributes between the, or the people ia@egdike Oklahoma and a place like Maine.

DN: Did he during that time talk much about his aactirons with Maine and what they meant
to him?



DJ: Well, I mostly saw his connections with Maimehiis interaction with people there. You
know. I've already told you the story of the guytire elevator. And | would see him with,
mostly with officials, you know, with people in serkind of official capacity because at that
time there was much less emphasis on this kinédtaflipolitics, you know. That, | mean he did
not go home to Maine every weekend like George hiladid, you know, by any means. In
fact it was kind of a big deal every summer whendéar, you know, was driven from
Washington to Maine. | remember always kind ofrigdn the woodwork when it came time to
find a person to make that trip. Now of coursan’twait to drive to Maine with my own
family, but, so when | was with him there it wasuyknow, it was usually in some kind of
official capacity and most of the people he integdavith, you know, were at some level of
officialdom.

But | saw him, you know, interact with those peogiel get something from them and give them
something, and to take, to take out of that plsoa,know, whatever it was that kind of
motivated him. And so |, | guess I'd see him, &&brge Mitchell in fact, as kind of two of the
most kind of well motivated people in public lifeat I've ever, they’re the two that I've been
around of course the most. But, and | think tlkeatly comes from that place somehow. And of
course | didn’t hear only from him, but | heardtai stories about how he campaigned for
governor and | met people. | met plenty of peopte; know, when you'd meet people and they
found out that you worked for him and with him,yheould immediately either, you know, turn
away in disgust, which many would do, or, you knemprace you and, “oh, | knew Ed,” you
know, and this and that, “I knew him when he wasirag for governor, | rode with him in his
convertible,” or “I filled up that tank,” or whatev it was.

So it was mostly like that, | mostly saw his reflen in people more than getting anything
directly from him about it. You know, | was a $tafember, | wasn't ever a very high member
of, | mean | wasn’t at the top of the staff by angans, | was always kind of an LA type, you
know, and | was over with from. And they alwayesatied me with respect, and there was a
certain amount of dignity, you know, with which t&rried himself, and so he was not, | didn't,
well you know, what'd you have for lunch, you knawere wasn’t a lot of small talk between
us, you know. So I didn't get a lot of that frommhdirectly, but | saw it reflected all around
him.

DN: As you think about your experiences with Ed Maskvhat from your point of view where
his significant qualities and contributions to piok and public policy, and what were the areas
where you saw problems?

DJ: Well, | think that he was a, he was a large npéysically and spiritually and
intellectually. And I think that he conducted hirtiseith a certain, as | said a minute ago, a
certain amount of dignity and kind of formality funintelligible word) situations in ways that
caused people to respect him and the governmeri¢haas part of. So | think he really added
a lot to any situation that he was in by simplyngethere. And then past that, you know, that’s
kind of a passive thing. Past that | saw, | alwsass what his greatest contribution to be able to
come into a situation and kind of size it up, aed a place where most of the people could be
together.



And so by that you could say, well, he was a commger or a deal maker or a person who kind
of lubricated the situation in some way and helpedple see their common interest. And | saw
him do that time and time again. Mostly it was atbenergy stuff, you know, that | was kind of
involved in, but | think he was a guy who couldghpkople work through what their interest was
and then help them kind of figure out how to get it

And so, and | saw him do that repeatedly on confsseommittees, in mark ups, in meetings
with Republican and Democratic senators from Newl&md. And | thought, and | think that’s
a huge contribution to make to any institutiomemember that, | remember the day that | went
into a room with him, and | don’t remember the @ioa although | sure remember the
experience where he went in and sized it up wrartkénd of hit an off note. And it was like, it
was a very important day to me to see this guy Whseeen, you know, who I'd been with
dozens of times previously to kind of not getgtri once. It was really, it helped me kind of get
who he was, a little better that that he wasn¥,tiiou know, perfect or larger than life character
that he could easily be to a person with my retesiop to him. So those are the things that |
think that he contributed and how he contributed.

And it was fun being with him, you know, he wasaaver. People paid attention to what he said
and how he said it, and a little of that could afbbon you, you know, and you could take a little
bit and go over and do something with it. Shorteas, you know, he was cranky, you know,
and he was, | think he was focused on bigger thamgsl don’t think that he was given the
natural ability to focus so well on interpersorelhtionships. He took that little gem from the
guy in the elevator, in that moment he took it, befprobably wouldn’t have enjoyed going to
have lunch with that guy or getting to know himsomething like that. And that's my
impression that that was a place where he didtiieeiet himself go or have time or the interest
to go.

So | think he probably missed out on some thingsway, and maybe in some way that was a
shortcoming, | don’t know. But as | said, he wédBallt to deal with from time to time and
irascible and scary. But, you know, those kindghofgs were really of little consequence if you
kind of compare them to the places that he excaltetladded. You know, | mean you could go
on issue by issue and say, well, he should have aarhagainst the war earlier, you know, and
he should have taken on this cause and he ditldn't, it doesn’t, | don’t really think of those
things when you ask me that question.

DN: Now, after you worked at the White House fooaple of years, George Mitchell was
appointed and you became his administrative assistdow did that transpire, and go back of
that and tell us when you first met George.

DJ:  Well, I remember it all very well. In factwiorked at the White House for one year for
Fred Kahn and then | went over to the Departmehteztith and Human Services to work for
Patricia Roberts Harris who was secretary of Heatith Human Services after Joe Califano left.
| went there to work for a really good guy namelll Welsh who was a union, aunrfintelligible
word) labor guy that was over there and had been imebin Muskie’s campaigns and the like
and, you know, Democratic -



DN: Used to work for Senator Harinjntelligible phrase).

DJ: Exactly, sort of pro-Hart, really good guy, yknow Bill. Got a house in Maine. And so
Bill asked me to come. I'd run into him a coupletiafes when | was at the White House, and he
was a friend of Al's, and he asked me to come tiverre and | was a deputy assistant secretary
for legislation, paren, appropriations, end parehandled all the appropriations for the
department. And | went to every appropriationsimgeon the Senate side and the House side,
and my job was to listen to see if the agency bad the line on the department budget. And
when they didn’t | would come back and tell on thamd they’d get throttled. It was a great job.
And | had a lot of direct interaction with the setary, it was pretty fun. She was very cool, a
woman, | enjoyed being around her.

And | remember where | was the moment that Musleatvio the Dept. of State, and | was
stunned. | was in Bill Natcher’s. | was in thedaltiHS appropriations subcommittee offices on
the House, Bill Natcher from Kentucky was chairmamg | was in there at a meeting with some
staff people and they had a TV on in the corned,they announced that Ed Muskie was going
to the Dept. of State. And | remember just stagdivere just, this was in May or something in
1980, and | remember just being stunned, | wasewckou know. It was like my whole world,
you know, and little did | know the consequencesds going to have for me, but, so that, so |
remember that moment.

And then of course when Mitchell was nominated ewerything | really didn’t pay much
attention to it frankly. 1 didn’t know him. | nevdad met him. | wasn’t slated to go to State with
Muskie and all those people, so that all kind eeded into the near distance. And got all the
way to the end of the Carter administration and ask®d to turn in my resignation after the
election, it was December of, early December of01@®d | was looking hard for a job and it
was just like it's been here recently. No Demodiare were Democrats, you know, everywhere
looking for work because it was the end of the &€aatiministration, and Ronald Reagan had
just won that huge victory and Republicans hadrtaiantrol of the Senate, and so it was pretty
bleak. And | got a call from Jim Case who was -

End of Sde B, Tape One
Sde A, Tape Two

DN: This is the second tape interview with Davidrisgn on the 10th day of April, 2001.
David, you were just talking about having seentétevision report on Senator Muskie going to
the Dept. of State, and subsequently getting arcatt Jim Case.

DJ: Right, right, and Jim called me and said tleatas going back to Maine and would | be
interested in interviewing for the job as MitchglAA. | said, “boy, | sure would,” and we went
to lunch over at a little place on Capitol Hilldon’t think it's even open any more. And Jim said
that if | was interested that Mitchell would beardsted in talking to me and would | go up to
Maine to meet with Mitchell. And I said, “sure,by know, | was desperately looking for a job
and very excited about the prospect of being anyatiministrative assistant, and happy about
the idea of renewing my ties to Maine and everghin



But | knew nothing about George Mitchell and I'dveemet him, as | said before. Or if | had it
would have only been in passing in the campaigo,krmw, many years before, because he was
involved in Muskie’s ‘72 campaign. | certainly kmevho he was and I'd seen himon TV a

little bit, and | was very aware of the fact thatwas going to have to run for election in 1982.
And so, but those were the kinds of things tha¢mmat my mind and, would | go interview with
him? Absolutely.

So | spent time talking with Bill Welsh who did kmdseorge and he talked about all the things |
could do to be a great AA and this and that, andfleav to...It being in December the Senate
was out on recess and it was an election yeartamalsi a long recess and Mitchell was in
Portland, and so | flew to Portland to meet withnhiAnd | changed my clothes in the bathroom
in Boston, | remember, because | wanted to be slatpknow, so | got to -

DN: Long hair was long gone.

DJ: Yeah, boy, I'll say. | was a guy looking foja®. And | got to the airport in Portland and
the set-up was that somebody was supposed to cmingick me up and take me up to his house
and | was going to meet him. And, but nobody wasd, and nobody was there, and nobody
was there. And pretty soon, in walks Mitchell. ddme has on something he probably would be
embarrassed to admit. And | don’t know why he hamhj but he had on a tennis sweater and he
had on some light pants, you know, and he was goipigay tennis somewhere. | think he

might even have had his racquet in his hand, atthdwon’t know why he would have brought

it into the airport. But he had on a white tenmi®ater and with a, | don’'t know, I'd never even
seen anybody with one of them on before, you know.

And he comes up to me and he says, you know, larotly guy standing there, you know, and
he comes up to me and he says, “Are you David?d said, “Yeah,” and he introduced
himself. And he says, “Well, let's go talk.” Arne looks at his watch, I'm not kidding you. He
looks at his watch, and he says, “I've got halhanr, let's go sit in the café and let’s talk about
this job.” So I'm going, oh, man, you know, thisisvall not working out the way | thought. |
had paid for the ticket myself, it was like two lowed and fifty bucks for a round trip to
Portland, and that was out of my pocket. I'm thimkihis is a total waste of time and a total
waste of money, and I'm already thinking about, kaow, what I'm going to do next.

So we go sit down in the café and the waitresing &f stumbling over herself bringing coffee
to the United States Senator, you know, and pesmgl€eoming up and saying hello to him and
congratulating him and everything. And I'm, | gdtout ankle deep into my rap, you know,
about what a great AA I'm going to be, and he loakhis watch again and he says, “Listen, do
you want to be my AA or not?” So, and I, | recabaid, “yes,” and my voice went up about
two octaves, and | said, “yes | do.”

And he says, “Well okay,” he says, “can | give yolift somewhere?” And | said, well,
because, you know, it was the middle of the aftemd says, “well gosh, yeah, I'd like a ride.”
And he says, “Well where are you going?” And | s&iell I'm going to Charlie and Judy
Micoleau’s house.” He said, “okay,” so we get alrtye out of the airport. He says, “where do
they live?” | says, “l don't know,” you know, | &R “don’t you know where they live?” And he



says, “no.” So we stopped and we looked, | hagktoout and go to a phone booth, and in those
days you could find a phone book, you know. Anddked up their address and | said, “well
they live at 38 Coral Street,” and he’s kind ofkow at me, he’s thinking, “I just hired this guy
to be my administrative assistant and he doesmwwkinis ass from a hole in the ground, doesn’t
know where in the hell he’s going.”

So he drove me over to 38 Coral Street and | gbaod just kind of stood there because |
hadn’t, you know, | think | sat on their front pardgt was freezing, you know, waited for them to
come home for an hour, you know, because | thouglats going to be busy all afternoon with
George Mitchell.

And there | was, | mean he had hired me to be BisAd it took about thirty minutes, and |
came back to Washington the next day and, whibinktwas like a Saturday or something, and
on Monday morning | went into the office and walkedand they said, “yes?” | said, “well, I'm
your new boss, I'm the new AA.” And | had the, dr@lhadn’t even told anybody. And so, you
know, that was pretty fun.

And Jim was around for a month, you know, and tkaf, and finally Jim came out, you know
and, or came in because | think | was there probabbut eight-thirty, you know, or eight
o’clock or something, | was probably waiting foetloor to open to go tell them that | was the
boss. And anyway, so Jim stayed around for a manthl was Mitchell’'s AA and we went
through the ‘82 election campaign which he, whighmain job was running staff in
Washington and raising all the money for the cagmaand never had raised a nickel in my life.
And | remember we put together the first fundrai§ail and, obviously got to be careful
because there were only, there were a couple allaised to raise moneyuriintelligible

phrase), and | was the one who did it but | had a littedp, people’s personal time. And they
had it over at the Monaco, and | remember | weetr ¢@ see Joe Stewart who was secretary of
the Senate, or Democratic secretary of the Semgi@use we were in the minority at the time
and got some names from him of people who mighbtegested in giving money. And Joe’s
one of my business partners now as a matter of faetl we had this fundraiser at the Monaco
and we raised thirty thousand dollars. And mawais the most exciting thing you can possibly
imagine because none of us, including George Mitdhad ever, you know, raised anything,
ever had done that. And we were all so excitedhappy that we could do it. | remember
during the event itself | took all of the, | hath@ or something to put the money in, | took all
the checks and went into the bathroom, and | warsdstg in the bathroom. | was leaning up
against the door so nobody else would come in aadve, and | was in there counting the
money just to see, you know, because it was sdiegci

And anyway, | ran his office here and raised th@eyonationally to run that campaign. And of
course he won, you know, a huge victory over Dd&nabry and, you know, had stunning
successes in the Senate. | was his, and thepddsia his office until 1984, probably June or
July of 1984, and then went to the Pharmaceutiatdfacturer’'s Association for about four or
five months, and Mitchell became chairman of thenDeratic Senatorial Campaign Committee.

And I'll never forget, | was sitting in my officea #MA and Gail called me. She said, George,
said the caucus just, you know, “Byrd just mader@echairman of the DSCC and he wants



you to be executive director, and he’s going tbyal and ask you.” And | said, “oh my God,”
you know, | was getting a divorce and | was finaiigking a little bit of money and, you know, |
was thinking this is going to turn my life upsidewh and | said, “you got to tell him that | don’t
know, tell him | don’t know, tell him not to calleT | hang up the phone, one minute later he
calls me. “Well, did Gail call you?” “Yes.” “Welwill you be executive director?” And | said,
“well, you know, Senator, I've just got to havettld time to think it over.” He said, “well take
all the time you want but just make sure the ansgsvges,” and he hung up. And | thought about
it over the weekend, and then became the execyineknow, left the PMA and became
executive director of the Democratic Senatorial Gaign Committee of which he was
chairman. And he had spectacular success in rasorgey and doing politics for his fellow
Democrats.

And in 1986 thirteen new Democrats were electatieédSenate and Mitchell got a lot of the
credit for that, as he deserved, and that of cdesé subsequent appointments and finally his
election as majority leader. And | left his empboyd the employ of the DSCC in February of
1977 and started my business that year, and I'ea bebusiness here since then.

DN: That was 1987.

DJ: Eighty-seven, yeah, I'm doing what you, I'misgryeah. Nineteen-oh-seven. Nineteen
eighty-seven, and been in business since then.| Aad, you know, | guess maybe to kind of
wrap it up, you know, those two senators from Maimege the best public servants that I've ever
been around. And for a guy, for a young guy frokla@oma who had lost his father at a young
age, you know, a huge personal opportunity to barad Ed Muskie and spend my growing up
years, which is really true, as a young man hel&ashington and starting my family, and being
around a guy like that is an opportunity that |erevnagined that | would have and that I'm
eternally grateful for.

DN: | want to take you back just a minute to youstfencounter with George Mitchell. What
was Charlie Micoleau’s reaction when you told him?

DJ: Great. |lived in Charlie and Judy’s attic fbat whole winter and spent the whole
campaign, you know, going in and out of Portland etien | could stay with them | would, and
they were gracious hosts and very good friendd. tlily were very excited about it of course
because it kind of drew them back into what wasig@in. And, you know, Charlie’s an
optimistic kind of up kind of fellow. He was veexcited and | think he was, | was more
stunned and he was more excited that first nightthle came home and found me sitting on his
porch and let me in.

DN: Allright. It would be a good idea at some pdmsit down with you and have you spend
some time talking about the evolution of your rielaship with George Mitchell and your
observations. Just one quick question, you hawkesphighly of both men and you know of
George Mitchell’s history of working for and thentivSenator Muskie. How were they alike
and how did they differ?

DJ:  Well, I think the first thing that | have toysen answering that question is that, is my, |



was different, you know, | was a young man and Egkk was an old man by the time our
lives kind of came together. It certainly seeméd that to me. And as I've already said, you
know, so that’s who | was to him and | never wamj ¥know, much of a big shot on his staff or
anything, | was always kind of one of the folksward. And then of course, for George | was his
chief of staff and our ages were closer togethe&s just thirteen years older than | am. So the
first thing I'd say to you is my own situation iffiel and my own age was so different for each of
them and that my perspective on each of them igptately different.

They are alike in a surprising number of ways. Amthct, | think that Mitchell was very, very
much like Ed Muskie when he first came to the Sen&te was methodical and studied, and
closed in some ways that | think Muskie was that &lready mentioned. And sought to add to,
to do his job in a way that was, was probably grettich like the way Muskie did his job. And
their attitudes were very similar about public segvand about where they had come from and
what motivated them. 1| think that their perspeetn Maine as a special and great place was a
lot the same. | think that their experience assdnmmigrants cast them in a largely similar
mode. | think the fact that Mitchell worked for Bkie and in fact modeled himself on Muskie
in some ways caused them to be alike. So in aflaays | think they were alike.

| think, though that the circumstances of politiesl changed so much by the time Mitchell rose
to leadership and was beginning to rise to leadershnd even the way that you got elected had
changed so much between the last time Muskie vemsesl in 1976 and the time that Mitchell
sought the election in 1982. | mean, as | saidrieefyou know, there’s a, it was a pilgrimage
back to Maine in the summer time for Ed Muskie, Aedvould go occasionally, you know, over
the course of the legislative year.

But Mitchell went home every single weekend thatas running for election, every single
weekend. He used to leave on Friday afternoonsatttwalk by my desk and he’d look at me
and he’d said, “well you have it a hell of a lottee than | do. You’re going to go home to your
family, you're going to spend the weekend,” he sdi#now you’re going to work, but I'm
going to go up and just beat my brains out,” yoawn

And not only had that, not only had the politickiclganged, the inside dynamics of the Senate
were just roiled up in so many ways. The chang@erhocratic domination of the majority to
Republicans in, Republicans out, the change oflesigp from Mike Mansfield to Robert C.
Byrd, and the change in the importance of seni@uity the availability of national press to any
one of them that wanted to walk out on the Capiteps and say something ridiculous.
Anybody could get on the news, you know, any onthei could get on the news any time they
wanted to if they were willing to say somethingrageous enough.

All of those things contributed to a style and enfaf leadership | think that was probably
unknown to Muskie, and maybe that he was not capaibland that | don’t think that Mitchell
was, that was natural to George Mitchell. | thivgkklearned it, | think he looked at what worked,
at what was needed, and changed himself in waysthathat benefited him and that
contributed to his ability to be a leader that weoé necessarily natural to him. And | think the
real mark of George Mitchell is his ability to risethe occasion time after time after time as he
kind of mounted the stair steps to leadershipou want it.



That sounds kind of dramatic, that he, that Mitthek | think a unique ability that | don’t know
if Muskie had it or not because | don'’t think it svealled on the same way that it was called on
in George Mitchell. A unique ability to learn atwltransform and to change himself in ways
that worked for him and worked for the institutitrat he was part of. All of that self-effacing
humor that worked so well for him in his electicangpaign in 1982. | mean | heard some of
those jokes so many times that I, we used to lalghour lips would all move, you know, when
we heard them because we all knew the words. Wwastiearned behavior on his part, | think,
because he saw that he could make it work for Hfimse

And he took it in and massaged it and crafted tlstsges. Those stories, each one of those
stories is like a little work of art. And they'veeén very, very carefully crafted by a very, very
capable, calculating in the best sense of that weaidulating intellect, you know, that’s trying

to achieve something by telling that story. Ansl leiadership style, the very careful listening,
the careful response where he repeats what hefd before he makes his own response. | think
all that kind of stuff was learned and honed andigoted in George Mitchell in a way that was
never, that Ed Muskie never was called upon togatanthe party. That's how they were
different.

DN: Thank you very much, David.

DJ:  Whew.

DN: This has been very helpful.

DJ: Good, good, well I enjoyed talking to you, Don.

End of Interview
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